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THE COMMISSION KESUMES AT © [PaM. ON THE 7th FEBRUARY, 1977.

DR_YUTAlk: M'Lord, may I recall Dr Matlhare who wishes to add

one further aspect which he omitted in his evidence.

AARON HMONTOLDI MATLHARE: sworn states:

DR YUTAE: During the lunch interval you thought about the

matter and one aspect of it has struck you which you would like
to convey to His Lordship. -- Yes, in fact it was - I did mention
this to the investigating officer, but apparently we did not
understand each other. What I would like to add is this:

during the afternoon of the 6th August, Colonel Visser of (10)
Protea Folice Station came to my surgery and that was the time

I was still trying to fix up my surgery to get it done after it
was burned on the 30th of the previous month. He left a message
that I should urgently call at Protea, but then my nurses told
him that I was at my other surgery at Zola. When I heard the
message I went straight to Protea Folice Station and I met
Brigadier Le Roux, who told me what Colonel Visser was looking
for. Apparently the day before they had been to tﬁe Forris
Isaacson School and they, had a fully loaded sub-machine gun.

1 remember he said it had 32 bullets inside it and it (20)
had vanished. He said it had two magazines, something like
that, and it had vanished and they know who has got it. They
got information who has got it. Can I be of assistance to try
and get it from this man; .this man is Tsitsi llashinini. \ell,
I told him that I was not at that level of communication with
Tsitsi Mashinini if he has taken it, but I will inquire from
other students I know. I did inquire from one student who stays
not far from my surgery, who did tell me that they are armed -
he just said they are armed and the same evening Colonel Visser

came to my house and asked my wife if I know = I was not (30)

there - the evening I was at a meeting at Dr Buthelezi's

house/ ...
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house - and ésked my wife to tell me to try and find out and if
I can find out, they will escort me }ﬂ £hat place and get the
machine—gun; Unfortunately this young man, I do nct know
whether he got detained or ran away or I do not know what
happened to him, I did not see him after that, the man who told
me_the information that in fact Mashinini has got the machine-
gun. That is all I wanted to say.

When did this take place? -- Uq the 6th August.

And this was a machine-gun and ammunition in the possession
of and belonging to the police? —-- Belonging to the police. (10)
It was stoler from the police car. As the major says, he forgot
- they forgot to lock the car and they went into the school yard.

Yes. —-- And the machine—qun was taken by one student who
gave it to another one and then the one who gave it finally to
Tsitsi Mashinini and they know exactly that it is in his
possession.

What is the name of the police statian_aqain? —-— Protea.

Is there anything else vou would like to add? -- That is
all I wanted to add.

I have got no further auestions, M'Lord. (20)

NO FUKTHEK WULSTIGHS.

"ADV. VAN GRAAlNlY M'Lord, the next witness is Aubrey Mokoena.

AUBRLY DUNDUDRLLE MUKOEMNA: swuorn states:

ADV. Vall GhAAN: M'Lord, I want to apply for the same order

in regard to Mr Mokoena's identity, as Dr Yutar did with the
previous witness.

CHAIEKIAN: The same order will be made that this witness's name

should not be published, nor any facts which may indicate his
idEnti tYI

ADV. VAN GKEAAMN: 1 want to refer you to paage 7, paragraph (30)

28 of your statement that we discussed during consultation.

Canf‘fll
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Can you rea& the title of that ﬁaragraph and then start with

the first sentence? —-- Lscalation nf the Afrikaans issue and
events before and after the riots: At the beginning of March,
1976, Kenneth Rachidi, Tom Manthata, Thandisizwe Mazibuko,
fetched me from church and asked me to accompany them to Mrs
Mandela's place. 1t was on a‘Sunday af ternoon. The object of
that visit was to consult her on the issue of the appeal made
by chief Kaizer Matanzima to the South African Government for
the release of Mr Nelson Mandela from Robben Island. DBPC wanted
to issue a press statement on this issue. Wwhen we got (10)
there, 1 introduced these gentlemren to her as officials of

BPC, that is the Black Fecple's Convention. Kenneth Rachidi
consulted her opinion on this issue. She said that she was
opposed to the appeal on the grounds that it was done by a
homeland leader from a goverrment-created platform. 5he saild
this was unacceptable to her because she contended that Nr
Mandela was standing for national leadership. She was going to
issue a press statement alsoc. Tom FManthata expressed a desire
that she should come and join EFC ancé could bec ome president at
the end of this year. The idea was to give BI'C some (20)
momentum and elderly membership and also because cf her charisma
and outspckenness. She said she was alread?.é member of the
South African Elack.uumen's Federation that is preaching Black
consciousness philosophy. As sﬁch she would not join EPC as
she was concentrating on the said organisation. She said that
BPC and 5AS0 were effective organisations among Blacks in that
they preached the philosophy thaf was acceptable to Blacks.

One other point that she raised was the Afrikaans enforcement
issue among schools. She threw a challenge to Black ccﬁsaiuus—
ness movements to pick this issue as a rallying point to (30)
sensitise people. She challenced that SASM, that is the South

African/...
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African Students Movement, was morally obliged to tackle this

matter as it is an ... (intervenes)

Just a moment. Were you present when lirs MNandela made that
remark? -- Yes, 1 was present.
Did you belong to any organisations? -- Yes, 1 belonged to

both BPC and SASCO.
| And in what capacity do you serve on those organisations?

-- I am the treasurer of the regional branch of SASO, it is
called RLS5O. |

Did you discuss this issue, this ~frikaans issue or (10)
topic with members of the just mentioned organisations? -- Yes,
this issue was discussed.

How many times and when? -- It was discussed in one of
our monthly meetings which Iare usually held at the Donaldson
Hall in Orlando Last.

What was the date of that meeting? -- Pardon?

When was that meeting held? -- It was somewhere in larch,
I forget the date.

ho attended th at meeting? -- I did not attend the meeting
pefsﬂnally, but I got the information from our chairman, {30}
George liauchope, that this matter was raised by ..{inaudible) ..
and it was discussed and the feeling was that BPC sﬁnuld go and
approach the principal of the one school where nfrikaans - this
Afrikaans controversy was broodina at Naledi, that is the Thomas
Mfulo Junior Secondary School.

Can you spell that name of George? -- V/-a-u-c-h-o-p-c.

Did you discuss the Afrikaans issue with scholars of the
iigh schools or other schools of Soweto? -- Yes, I did.

On how many occasions and when? —- It was just on one

occasion at the conference, that is the SASM conference (30)

which was held at 5t. Angus Seminary in Roodepoort towards the

end/ ...
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end of May.

Can you proceed from: 1 was at that stage already..?7 —-—
1 was at that stage already .. (intervenes)

No: She challenged that SASH. -- She challenged that
SASM was morally obliged to tackle this issue as it is a
hich school students organisation.

As it is an omen. == No, I think it is a typing error.

Yes. -- I was at that stage already promoting and
involved in 5ASH, so she challenged me to sensitise SASH.  As
this language issue was already topical. She said finally (10)
that she was going to pick this matter up with the 5PA - that
is the Soweto Farents ..ssociation. This is how I went about to
help SASM to be established, following the S5ASM general students
council decision at St Ansgar's near Roodepoort from the 78th
to the 20th lay, 1976. GSC had resolved that SASH must have
regional branches.

What does GSC stand for? -- That is the cgeneral students
‘council. 1 helped oweli Sizani who is the national organising
secretary of 5ASlM and Tebello Motapanyane, wvho is the SAGH
secretary general, to organise a meeting where the (20)
Transvaal regional branch would be formed. They worked with
Morobe, Kutumela and Mashinini to organise and invite students
in Soweto schools to come to the meeting which was held at
DOCC on Sunday, 13th June.

Did you have many discussions with Mashinini? -- No, I did
not have discussions with Mashinini as a person.

Were you present when there were gatherings of which

Mashinini was a member? -—- 1 was present in meetings specially
after the Black Parents sssociation was formed, we formed the
16th, but before that time I was not invelved with (30)

Mashinini, in a meeting situation, except that I just met him

outside/eee



- 4 771 = MOKCENA.

-outside.

weren't you present the night before the riots started? --
Yes, 1 was present.

At Mrs Mandela's house. -- Mrs Mandela's place.

wasn't Mashinini there? -- He was there.

were you then present at other informal mEetings where
Mashinini was also present? -- Yes, 1 was present I remember on
the 3rd June where I gave some pamphlets to distribute,
advertising the meeting of the - the inauqgural meeting of the
Soweto Farents association. (10)

what else except in regard to the pamphlets did you dis-

cuss at that reeting? —-- At what meeting?

where you received the pamphlets? --= I gave them the
pamphlets.
Or where you handed them cut. -- 1 handed them out.

What else did you discuss there? --= .ell, at that particular
ﬂ:casinﬁ, they were waiting for me at lrs HMMandela's house and
I had printed the pamphlets in town ancd I just came and gaué
them to them to help advertise that particular meeting of the
6th June. (70)

Proceed. It was at this meeting. -- It was at this meeting
that the action committee was formed which planned the demonstra-
tion of the 16th June. Tsitsi Mashinini was elected chairman
of SA3M reqgional branch, as well as chairman of the action
cummittée. The abovementioned students, with the exception of
«weli, also became members of the action committee together with
the others who came from other schools. The action committee
was an .. (intervenes)

Just a moment. vhat was the function of the action
committee? -- The function of the action committee was to (30)

plan and organise the demonstration.

l.-FI‘E.u"'. A
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\Wlere you present on the 13th? -- No, I was not present on

the 13th. -

Proceed. -- The action committee was an all emﬁra:ive
cell of 5tudeqts or representative organ. «well and I were
'nut'present at this meeting because we had gone’ to King William's
Town to attend the meeting of .imele Trust.

what is the'purpnse of this _imele Trust? —-= cimele Trust
is an organisation that lcooks after the material needs of
ex-detainees and political prisoners.

Where do they receive the money from? -- They receive (10)
the money from the South African Council of Churches, but the
idea was that _imele could be natioralised so that it can stand
as an independent body and raise its own funds overseas.

‘Now you have said that you did not attend the meeting on
the 13th June, but do you - can you perhaps give the Chairman
information in regard to the intention of the people who were

present there? Was it to start a riot or was it to hold a

‘demonstration? -- Un the 13th June?l
Yes. -- The intention of that particular meeting was to
conduct elections for the SASH regional branch so that (20)

SASM should have a well constituted branch here. This followed
a resolution by the conference which 1 indicated earlier nn;

Yes, but you did say they also planned on that day to hold
a.demonstratiun oﬁ the 16th June. -- (uite so.

But what was the intention? —— The intention was to bring
pressure on the authorities of Dantu Lducation to demonstrate
against ~frikaans so that the authorities should hear the
students' grievances regarding the enforcement of /frikaans and
also to inform other schools so that there could be a biager
impact when more schools are involved in the demonstration. (30)

Paragraph 20. --— At this stage 1 want to clarify my

involvement/ ...
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involvement in SASH My involvement comes a long way. I

-

provided S5ASM with several facilities such as making available
my office in Vhite City io them to hold meetings, availing my
motor car as well as the K1 700 that BCF —-that is the Black
Community Frogrammes - was keeping in trust for SASHM. I must
say that in this way I had a lot of contact with SASM members.
SASM is a high school student union and it operates on a
political basis, the same as 5ASC, to bring high school students
together and to conscientise them politically or political wise.
At the SASH meeting of the National Lxecutive which was (10)
held on the 12th February, 1276, in my nffice, a programme for
the SASI GSC was dealt with. I was chosen to deliver a speech
on Black consciousness. 1 suggested Tom lianthata for tﬁe role
of .. (intervenes)

May I interrupt you? What is your concept of BElack
consciousness? -- liy concept of Black consciousness is that
- Black consciousness is a philosophy that attempts to rid Black
people of phvsical as well as psychnlnqical oppression.

Is this Black consciousness directed acainst ‘“.hites? 1Is
it anti-Whitism? —-- Black consciousness is not an anti- (20)
white philosophy, but it is a philosophy that I can say is aimed
at brincing the Black people together and a philesophy which
is opposed to the act of racism practised by the hites but it
is not in essence anti-white.

Proceed. -- I was chosen to deliver a-speech on Black
conscliousness. 1 suggested Tom Manthata fur.the role of the
youth in the Black community as well as Mrs Winnie Mancela to
speak on the history of the struagle in South Africa. The
purpose cf these tupics_is evidently to conscicentize the
students on the way of the strugagle. | (30)

What do you mean by struagle? -- The struggle means a

determined/ ...
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determined effort to bring about change, political change in
the country. )

Does this word 'struggle' contain the facet of revolution?
-= It contains the facet of revolution, but then revolution
also has many connotations. The one that I think of is change.
I want to cualify revolution by using the word 'political
chénge' - phrase 'political change', that is in keeping with
the philosophy of Black cunsciﬁusness.

Read the following sentence. - That is the way my
contribution went to instil revolutionary ideas into the (10)
students.

Now what do you mean by the word 'revolutionary ideas'? --
Revolutionary ideas I mean ideas renarding political change.

Proceed. Varagraph 34. —-- Mrs landela was not able to
deliver her speech at the SASM conference, as she was goinag to
.Robben Island to wvisit her husband. S5She instead contacted Mr
_w{ Ngakane to speak on her behalf. HNgakane prepared the speech,
but he could not read it himself due to ill-health. .weli read
it for him. It traced the history of the struccle from the
inception of the ANC right up to its banning with PAC (20)
and thg resultant emergence of Black consciousness movements, |
SAS50 and BFC. Mr Ngakane challenged S5ASM to build unity amongst
Black high school students uitﬁ the view to preparing them for
a political change in the country. This is the text of my speech
at the S5ALHM conference held at 3t Angsgars at Koodepoort from
the 28th to the 30th May, 1976. I said that Black consciousness
is a philosophy that attempts to rid Black penpie of psycholo-
gical as well as physical oppression. Psychdlugical oppression
refers to the de-humanisation of the Black man and the erosion
of his values. Physical oppression refers to the depriva- (30)

b

tion of land and allocation of only 13% thereof. Hlack

ronsciousness/ .es
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cnnscinusnéﬁs defines Black people as those who are politically,
socially, economically and otherwise discriminated against. We
believe that South ~nfrica is a country in which Blacks and
Whites live and will continue to live. One is either part of
the problem or part of the solution and that the ihites by
privileges accorded to them are part of the problem and that
in all matters pertaining to the Black man's struggle, the .hites
must be excluded. The Black people must close their ranks and
build scolidarity among themselves. Black consciousness is not
anti-i/hitism, that after realising Black solidarity, the (10)
Black people will bargaiﬁ collectively with the White racist
regime to bring about change. The ultimateignal is Black
majority rule. VWe reject integration as preached by multi-
racial orcanisations and other liberal institutions, because
their conceptien of integration is the assimilation of a few
sophisticated Blacks into the white society with its already
existing values and norms. %e want to create an open society,
an egalitarian one, in which man will not be judgeﬁ by the colour
of his skin, but by merit. I also raised the issue of ~frikaans
as a medium of instruction and uraged that the students' (20)
efforts was necessary so as to ccordinate resources. On the 15th
June when I was in my office, Tebello lotapanyane came and
«s (intervenes)

When you say that the students' efforts was necessary so
as to coordinate resources, when you use the word 'efforts',
do you include demonstrations, riots, or what do fuu include in
the.wnrd 'efferts'? —— By efforts here 1 dP not mean demonstra-
tions, riots, I mean that they should formulate one opinion or
way of solving this particular deadlock because this Afrikaans

issue was brewing in almost all the schcols and the (30)

situation was almost becoming helpless and the students were

nNot  ees
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not united to do anything abcut it and what I envisaged here was
for instance if they could elect a representative body which

was going to put their point of view to the authority, the
relevant authcrity, because deputations had been sent, but there
was not one deputation from the students, there-was always a
deputation either by fhe UBC or by the teachers, but nct the
students who are directfy af fected by this language thing to

put clearly the point of view to the relevant authority.

Did you foresee at that date that their opinions and/or
effdrts would manifest themself in a demonstration? -- (10)
No, that was not envisagecd.

Paragraph 36. =-- On the 15th when I was in my office,
Tebello Hcfapanyane came and informed me that there was going
to be a demonstration the following day and that this demo was
decided upon on Suncay, 13th June at the Diocesan Hall as
protest acainst enforcement of Afrikaans in schools. He said

that I should lend the action committee my car because they
wanted to touch reporters who were coing to publicisg the demo.
I said that I was using my car. He also said that they had
contacted several press hedia'and aﬁhéd me to assist in (20)
contacting the hail. In the evening at abkout ..(intervencs}.
fﬁe Mail? -- That is the Kand Daily Malil.

Which cther papers vere also contacted? =-- The other papers
that they had already contacted, the one specifically that I can
think of was The Star, which published the demo, 'that is on
the 15th in the afterncon, the afterncon edition, had the
headlines that there would be a demonstration.

Proceed. —= In the evening at about 6 p.m. on my wvay to
the church choir practice, I passed lirs Nandela's place and
encuired if she knew about the demﬁ. She Eaié that she (30)

knew and that the action committee members, that is Mashinini,

Motapanyane/...
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Motapanyane, David Kutumela and Murphy Morobe, had gone out in
her car to go and round up reporters to cover the demonstration.
1 proceeded to church. After the choir practice, I asked
Mandla Matimba to accompany me to Mrs Mandcla'é place; He
pointed out that he was busy with school work and as such would
not stay long thefe. e arrived af her place at about 92,15 p.m,
and found her reading a socioloay lecture. We were offered
coffee. After a while Tsitsi Mashinini, Kutumela, HMHorobe and
Motapanyane returned with the car. Tsitsi said that they had
rounded up some reporters for press coverage. I raisec the (10)
question of what the students envisaged when police intercepted.

Did they know at that stage that a demonstration was
illegal or would be illegal the following day? -- lell, I did
not ask them specifically personally uvhether they knew about
this, because this is what they decided upon.

Did they not discuss that subject? -- lio, they did not
discuss it. They had already decided to go on with the demo
on Sunday and they had alreédy informed the schools.

Did you know at that stage that a demonstration the next
day would be illeagal? -: Yes. (20)

Froceed. -- Fresent were: Dlrs landela, myself, Mandla,
Kutumela, Hntapanyane, Mashinini and Morobe. To my cuestion,
Motapanyane said that the police may use teargas or rubber
bullets to disperse the crowds. PMandla said that the police
usually use cdogs to disperse pcople, but they usually do not
bite when peﬁple are gathered in large numbers. lirs Mandela
said that the students must rEEiEE and demand to be let alone
to proceed. She said that the studernts must use stones to
qefend themselves. This was her instruction. Feotapanyane
further said that the police-may not ... (intervenes) (30)

Just a moment. She said that the students must use stones

tﬂ;li-
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to deferd themselves? -- Yes.

why did they foresee that they would be conf ronted by the
police the following day? -- well, that question was raised by
me because 1 was not there when they planned this and I just
merely asked out of curiosity what they envisaged and then they
said that theldemcnstratinn was planned to be a peaceful one.

This is what they said.

Froceed.:
CHAIENAN: You yourself, did you think that a procession of
this size could remain a peaceful one without control? -- (10)

I do not know because I was not there the following day on the
16th to actually witness the event.

How many people did vou think there would be in this
procession? —- I thought there were going to be auite a lot of
people although 1 cannot express it in form of numbers because
I do not know how many schools they had rounded up and whether
all the schools were going to respond to this.

well, did you think that it could remain peaceful? -- I
think it would have remained peaceful unless there was police
intervention. _' ' (20)

Well, didn't you know that the police were likely to
intervene because it was an unlawful demonstration? -- Yes, but
as I say that they are the ones who had planned this and they
said that it was going to be a peaceful demonstration.

Yes, go on.

ADV. VAN GHAAN: Did Mashinini make any remarks about stones

or placards? -- He made reference to the fact that they were
going to prepare placards, they had prepared fhe placards and
the press was going to be there to give this publicity.

Did he make any remarks how they should attack or handle (30)
motorists the }nllnwing day? -- Heo, that was not mentioned in

my/sss
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Proceed.

CHAIRMAll: Can you give any idea why the handling of the position

of motor cars and mﬁtn; drivers was the same all the way through
in the whole of Soweto in all places that 1 have heard the
evidence about? It was dealt in exactly the same way? -- l'ell,
I ﬁc not know because 1 was not there, I did not observe,

except that when I came back in the evening from Pretoria, I
found that there was already ..(inaﬁdible]. I was not an eye-
witness to have observed precisely how the cars were (10)
handled and so on. 50 I cannot form any authentic opinion on
that because I did not witﬁess it.

ADV. VAN GhRAAlL: Proceed from: This was her instruction. —-

Motapanyane further said that the police may not tamper with
them when they éee that they are a bia group. 1 endorsed the
-idea and pointed out that when the students are a determined
~column they may not be stopped. Tsitsi Mashinini went on to
state that the .. (intervenes)

Wihat did you mean by a determined column? That when they
are confronted by the police, they should nﬁt listen to any (20)
instrqctiﬂn by the police? —-- Vhen I say a determined column,
I mean that when they are orcanised and they are forming one
procession and you do not have many of them coming up and actinag
differently.

But surely the word ‘determinatian‘ refers to the nature
of the crowd and nu£ to their formation. -- Yes.

What do you exactly mean by the word 'determined'? -- 1
mean concerted action in as far as their intention was concerned
of marchinc, because they were det¢rmined, they had already

planned that they were going to march and that their (30)

destination was going to be Crlande Stadium.

Did/...
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Did you mean by that that Lhey shaulﬁ not let themselves be
stopped by the police, Ehat they must determine the procession?
—_— Hu,.l did not mean that they must not stop and not stopped
by the police, because 1 did not know what was going to happen.

CHAIRMAH: You did not know what was going to happen? —--= 1

did not know how they were going to behave when they were being
stopped by the police.

Wwell, didn't you think it was nﬂcesséry to tell them how
to behave? —- wWell, this group was not prepared to listen to
anybody, 1 mean, they were firm on their purpose, they had (10)
planned this among themselves on the 13th, the selection
committee, ancd my aquestion was just merely incidental, of asking
them and they were not .. (intervencs) -

Didn't you say: but don't you realise that this would be
- that i£ could not remain peaceful if the crders of the police
were nct obeved? —-- Yes.

Did you say that to them? -- .ell, 1 could say that.

Did you? -- Pardonz

Did you say that to them? -- No, 1 did not say that to them.

-

ADV. VAN GHAAlIl:  You say here: I endorsed the idea and (20)

pointed out that when the students are a determined column théy
may nﬁt be stopped. Did you by that approve of the idea that
they should not let them ke stopped by the police? -- 1 did not
guite appreove of the idea, but it was already their intention,
so they did not seek any approval, they did not consult me. If
they consulted me then 1 would have aiven them my opinion, but
they were firm on what they were going to do. #And they had
already informed all the schools, it was just on the eve of

what was going to happen, it was just the eve. They had already
informed the schools on Monday and.mn Tuesday. This was (30)

just the nicht before when all was said and done.

Tsitsi/..
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Tsitsi.Hashinini went on to state? -- Tsitsi Mashinini went
on to state that the march would Elért in Naledi for all those
schools in that area and that laledi High Scheool would lead
them from that point of departure. Thét column of the march
would then come down to Morris Isaacson High School, ccllecting
all the students on the way. The schools in the leadowlands
area would come along and join up with the other Morris lsaacson
column at Urlando .est High School. They would then proceed
as a main column to Urlando Stadium which was going to be their
destination. He said that schools in the Crlandc Last (10)
complex would culminate with the others at CUrlando Stadium.

He said that the demonstration was ccinao to be an effective cne
day boycott ﬂf_classes to pledge solidarity with the other
schools affected by the afrikaans enforcemert clause so as to
bring pressure to bear on the authorities to listen to the -
students' grievances. He further said that even those schools
that were indifferent to the language issue had to be involved
and show sympathy and pledge sclidarity with the others, so as
to exert enough pressure. He announcec that he had instructed
the respectiue student leaders to prepare placards and (20)
carry them during the procession. FPress publicity would high-
light the effect of the cemonstration and that this would have
tremendous impact on the public. Mrs HMandela said that the
students' action would have a sionificant effect on tke Black
community in sensitising it. Farents would be aroused to
support their children's efforts. She was emotional and des-
cribed the lanquage enforcement as an oppressive measure. GShe
praised the students and said that they were brave and courageous.
She was impressina them by projectina her image of being opposed
to the political set-up in the country. it about 1 a.m. (30)
I took these students to Lheir homes, namely tiorobe, Mashinini,

Whumfiil
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whom I dropped at a street corner next to .. (intervenes)

L

CHAIKNAL: Could you just tell me, was it envisaged that this

would be a thing that would last one day? -- This particular

occasion? |
Yes. —- It was not envisaged they were bringing back the

car that they had gone to ask for - they had asked for my car
and I said 1 was busy because .. (intervenes)

No, no, at this meeting, did you get the impreésiﬂn that
what they intended was that on the day of the 16th there would
be a procession. == Yes. . (10)

That would demonstrate the opposition to the particular
measures and that would be th e end of the demonstration? -- Yes,
that is the impression I gained.

There would be nothing on Thursday and Friday. -- Yes, th at
is the impression they gave that it Qas going to be a one day
boycott of classes. o

Did you think that was possible? -- It could bhe possible
if they carried ouvt that intention that it was just a one day
thing and then they would go to school the following day.

It would have been possible if, as I say, that they said (20)
it was their intention thal it was going to be a peaceful

affair and then as a one day pledging of solidarity with the
other schools that .. (inaudible) .. and then the following

day go back to their schools. This is how they anrounced it in
their respective schools to all the students, that just they
want this thing and then the following day they'wuuld go back

to school.

ADV. VAL GRAALI: Paragraph 218, -- How the action committee

members made contact with lirs Mandela, it was on the 4th June,

1976, when I asked ..well to contact me a few students, who (30)

would help distribute the pamphlets that were advertising the

Soweto/ ...
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Soweto Parents' nssociation's inaugural meeting of the Bth
June, 1976, - which was held at Haledi Hall. Motapanyane,
Kutumela, lorobe, Mashinini and some other students were waiting
for me and ;wpli and Dr HMatlhare's place. There they had a
clash with his housekeeper and she subsequently chased them.
They went to lirs Mandela's place which is just across the street,
and waited there. Uhen I came back from town with the pamphlets,
. I found these students waiting there. It was at about 6,30 p.m,
and gave them tﬁe pamphlets for distribution. That is how I
know she made contact with the students in my presence. (10)
On the 16th in the evening when 1 came back from Fretoria, I
found a message at my office that Dr Matlhare wanted to see me.
I rushed to him. He told me that he wanted to convene an
emergency meeting of the Soweto larents Association bExecutive
"in the light of the riot crisis that had develﬁped during the day.
He said that 1 could invite other SASH and BPC members. 1 agreed
and got Kenneth kachidi and Tom lanthata as BFC members and
Zweli, Motapanyane, Tsitsi, H&rﬂbe, Futumela, as well as Mandla
Matimba. The meeting started at atout 2 p.m. and lasted for
about an hour. After the mecetinc was opened, Dr Motlhare (20)
introduced members of his committce. These were himself, Mrs
winnie FMandela, Mr Maetane and the others 1 do not know. There-
after 1 introduced the other pcople 1 had invited. Dr Matlhare
stated that the purpose of that meeting was to get the support
of other organisations and discuss what could be done in the
crisis situation. Mrs Mandela .. (intervenes)

| what was the intention then? To stop the riots? -- The
intention was to stop the riots and to cet the community to

come and look into this situation of the riots.

CHAlRMAN: who wanted to stop the riots then? Who was it (30)

who wanted to stop the riots?

-= The Lowecto Parents association.

Fardon/. ..
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Pardon? == This organisation, the Soweto Farents .ssociation
wanted to aect as an organisation thal vvas going to invite to
stop the riots, but then it could not do that on its own without
the support of the community, so the idea was to get the parents
té come to a public meeting so thﬁt the situation could be

contained.

ADV. VAL GhAAl: Vas this Dr Matlhare's organisation? -- Yes,

he was chairman of this organisation.

Do you - can you perhaps cive any information why didn't
you approach all these organisations before the demonstration(10C)
on the 16th June? -- “ell, I did not know that there was going
to be a demonstration on the 16th June. I only learned of this
on the 15th when I came back frnm.Hing Wwilliam's Town.

Mrs Mandela criticised. -- Mrs MHandela criticised what she
described as police brutality'and sucgested that a public meeting
be called whe;cln the whole community cculd be involved to dis-
~cuss and plan for the mass funeral. I suggested that Kegina
Mundi Catholic Church should be secured as a venue for the
proposed public meeting of the Z20th on Sunday. Tom anc I were
accordingly mandated to book that church. Ur liatlhare was IEQJ
to contact the press to publicise the meeting. I was to print
handbills that were going to be distributed .. (intervenes)

Just a moment. Did you at any time during the riots hear
that some people referred to particular evidence as phase ¢ or
phase 3? —-- As phase 2 or phase 37

Yes, that this particular evidence is the result of phase 3
or is the manifestation of phase 3?7 Did you ever hear that
word, phase 2 or phase 2 or phase 17 == I heard that word,
although I cannot remember the source, where it came from.

In what context did you hear it? -- 1 heard it in the (30)

context that the demonstration of the 16th was phase 1 and later

ON/ asw
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on, on the 4th August when the next demonstration was planned,
was embarked upon in the form of a m;rching boycott c#mpaiqn
against work as well as a march to John Vorster Sauare, to ask
for the release of the students, as phase Z.

when did you hear the remark about phase 1?7 -- I heard the
remark about phase 1 just after this second demonstration was
planned.

On the 4tﬁ August? -- Yes.

In whose company were you then? —- 1 do not remember the
context of the situation, but I just heard the question of (10)
the phase, that the first one was phase and and then this one
was phase 2. Then it became clear. But I dc not aquite
remember the exact date when the press information(?) came,
but I am familiar with that phrase of phase 1 and phase  and I
am just forming my own opinion of how I ccnceptualise it to be
the first ﬁne or the phase 1.

\hen did you yourself become aware of phéﬁe 2?7 == 1 became
aware of phase 2 after the demonstration of the 4th.

Did you also hear a_remark abcut phase 2 or did you
recognise it on placards or did you recognlse it in the (20)
pattern of the.rintsi —= I recognised it in the pattern of the
riots. I do not remémher placards which suggested it as phase 2.

And what wvas that particular Characterﬁstic of thé riots
that served cor that helped you to form that conclusion that the
riots had reached phase 27 -- liell, it was because the initial
move where the students held a demonstration on the l6th against
the enforcement of Afrikaans and the second one which they
stated in the press that they, were gecina to march to John Vorster
Sauare to ask for - to demand the release of thelir colleacues.

Now the second one was now demanding the release, which (30)

is the second thing and the first onec was Lhe demonstration

acainst/...
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against Afrikaans per se. This is what made me form this
conclusion. . There were just two issues now. The first one
was Afrikaans, the second one was the stated opinions that
they were going to demand the relcase of the students who
were arre;ted at John Vorster Sguare.

When was the first time that you have heard that sentence,
the release of the detainees? —— 1 heard it on the 4th jfugust
at the BFA meeting, but then .. (intervenes)

\vhat was the purpose of that Hﬁﬂ meeting? == The BFA
meeting usually met on Yednesdays and when the ﬁeed arose (10)
to collect a list of the people who had already died because
we had the money that we were entrusted with of the ﬁnmmunity

to give to the bereaved families and the students used to

¥

attend these meetings.

CHAIRMAN: So it was just before the 4th that you first heard

about any demonstration to releasn‘the detainees? -- Yes, that

is after the - to be specific now, it was after the meeting of
the Soweto students executive council vhich was held on the

2nd August at Morris Isaacson High School where they had resolved
that they were going to ;ave the second demonstration, (20}
wherein they were going to demand the release of the students

and secondly, that they were going to present their memorandum
of grievances to the Soweto Varents rssociation, which would in

turn represent them to Mr Jimmy Kruger.

ADV. VAN GKaanll: VWas Mrs Mandela present at that meeting? -- No,

she was not present at that meeting. It was a time when
Motapanyane and Mashinini came to my office and notifiecd me
about the meeting, but then this meeting was announced at the
public meetine of the BFA on Sunday the lst, which was held at

Regina Mundi, where Mashinini came and said that the (30)

following day they were going to have a mceting of the Soweto

students/. ..
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students exe%utive council, ccmﬁriaing two representatives from
each school-and wherein they were qaing to plan whatever line
of action and they would inform the people accordingly.

Is sh e an official of BI'A, lrs Mandela? -- Yes, she is
an executive member of the Black Parents issociation.

But she was not present there? —- She was present at that
public meeting where HMashinini made the announcement.

CHATIEMANL : Just to return to this cuestion of release of

detainees. You had not heard that that had become a cause

for demonstration, protest in Soweto or any other part of (10)
the country before that date? -- No, I had not heard about it
before that date.

ADV. VAl Gaﬁﬁua Head from: Dr Matlhare was to contact the

press. —— Dr Fatlhare was to contact the press to publicise

the meeting. 1 was to print handbills that were going to be
distributed in Soweto to advertise.the mcecting. The chairman
said that we should meet the followino day at his surcery and
that he was going to approach the covernment authorities in
connection with the release of the corpses. The meeting ended
and I cave a lift to some people home. 1 picked up ltixolisi (20)
Mvovo at !rs Khoza's place where I had 1éft him and took him to
Orlando bast vhere he was accommodated. There he found a tele-
gram to the effect that his father had passed away. UMvovo is
our Black Community FProcgrammes sales promotion manacer. 50 I
had to rush him to the airport Jan Smuts the following morning.
This I did early on the 17th. I went back to work and during
the course of the day went to book Hegina Mundi. Unfortunately
it was reserved for church business. 1 then booked the A.lM.L

church at Urlando West. In the evenino at about 8,30 we had a

meeting at Lr Matlhare's surgery. This was a progress (30)

report back meeting. ©Dr Matlhare explained that he had not made

ﬂﬁ?fill
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any move to contact the qovernment mortuary authorities. He
would try again. I reported that I had secured the A.M.E.
Church instead, and that I had arranged for the printing of
the handbills for the Sunday meeting. iie then drew a tentative
list of speakers for the public meeting. Speakers were going to
be: Dr Matlhare, the then Dean Tutu, Mrs Mandela, Kenneth
Rachidi and Dr Manas Buthelezi. These names would be finalised
on Saturday the 19th at another meeting of the SPA at Dr
Matlhare's house. 1 prepared the pamphlets for publicity of
the meetinog at the South African Council of Churches, (10)
and distributed them with the help of other members who were
organising for this meeting. On the 12th we had a brief meeting
for the purpose of the Sunday programme at Dr lMatlhare's place.
Present were: Dr latlhare, lrs landela, myself, “weli,
Motapanyane, HKenneth Rachidi, Tom Manthata and Tsitsi Mashinini.
Earlier on prior to the meeting lirs lMandela had an argument with
Tom and Kenneth over the press statement that she had made
wherein she said that the protest was not only havinag the
enforcement of Afrikaans as the only grievance. Shé maintained
that she was entitled to her own opinion. It was agreed (20)
that the Sunday speakers stand finalised as drafted, namely
Dr Matlhare, Dr Buthelezi, Dean Tutu, lirs Mandela and kKenneth
Rachidi. The Sunday the 70th meetina was, houvever, bénned by
the Chief Magistrate of Johanneshurg. The notice was served
while the church service was on at about 1 p.m. A cﬁpy of it
was handed to Dr Matlhare by Brigadier Le Roux. Dr Matlhare
and 1 stnppéd at the gate of the church and turned people away
as they came.

On what grounds did you stop .the people and Instruct them

to turn away? -- Cn the grourds that the meeting was banned. (30)

Or unlawful., -- Not that it was unlawful, it was banned

and/ ...
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and if we did not stop the people then it would have been
unlawful to continue the meetino. ;n we had to assist in
addition to the crder banning this, we stopped at the gate and
-drew the attention of the pcople to the fact that the meetiﬁg
was banned.

But if you drew the attention of the people to the fact
that it was banned, why didn't you do the sﬁme on the night
of the 15th when you knew that the demonstration would be
unlawful? -- Vell, it was not in my power to do so, because
that meetinc was just incidertal and the students had (10)
planned it already and they were nct listening to anybody;
they had their own minds and they had their own action committee
which had already informed the schools about the demnnétration.

But certainly it was more difficult durinc the riots to
bring order to the circumstarces there than before the 16th
_June. -- I would not say so, because the students, as I say,
that at that stage they had already planned this and they had
informed all.the students and they were not seeckina my opinion
on that. If they had come to ask me then I would have told
them. In fact if I was préaent when they planned the {201
demonstration, I would have stopped them.

raragraph 42. -- Thereafter, Dr Matlhare ccnvened an
emergency exccutive meetiﬁq at Eisﬁhp Tutu's place, that very
Sunday afternuﬁn'at 4; Ffeﬁent Qerez br Matlhare, myself,
Dr Motlana, Mrs Handela; Mandla, Motapanyane, .weli and Mashinini.
The chairman asked what 5hﬂﬁ1d beldmne then that the public
meeting was banned. Mrs lNandela suggested thét representatives
from other Black crganisayinns should be invited to come and
swell the ranks of the St'A. 1 offered my office to accommodate

the meeting which would be the next day on the 21st. These (30)

various organisations would work hand in hand with the SPA in

the/...
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the crisis to make arrangements for the mass funeral, lirs
ﬁandela added., Wwe all agreed tc this idea. Ur Motlana then
produced a document which was a motion that he had prepared to
read in the public meeting. This motion was condemnina police
action in the riots and denouncinag covernment-created operating
stooges and calling upon the people cf Soweto to pledge their
support to the SPA and further that the ZPA was golng to
organise a mass funeral and finally that contribution to the
riot victims be directed to the SPPAa. This motion was adopted
and given to Harry Mashabela of The Star to publish it and (10)
that he would bring it back to me for duplicating it into copies.
UOne incident to note was a clash that took place between Cr
Motlana and lotapanvane. The latter accused the former of
having ignored a call by students to alLtend to one casualty on
the 16th. Dr Motlana took strono exception and lMotapanyane
later withdrew the allegation. Irs Mandela and Dr Matlhare and
I comforted Dr Motlana and they reconciled. Thereafter we
dispersed, each of us going to contact leaders of organisations
to come the next day.

CHATRNAN: What would the next day he? The 4th? --= The (20)

next day would be the 21st, Monday, the 21lst, after the puh]ic
meetfng of Suncay, the 20th, was banned. 35till in June.

Yes. -- The next day, on the Z1lst, the scheduled meeting
started at 8,30 p.m. at my office. There were int?aductinns
and Dr HMatlhare welcomed everybody, and stated that the purﬁuse
of the meeting was to harness the support of the Black organisa-=
tions. The following organisations were represented: Soweto
Parents association, South sfrican Ltudents Crganisation,

Black FPeople's Convention, South «frican Students Movement,
Black Community Programmes, Ynunq.unmen's Christian Asso- (30)
ciation, Ynuﬁﬁ Men's Christian Association, South African Black

Social/...
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Social workers /issociation, iarents Vigilante Committee, The
Institute of Black Studies and the-South .frican Black Women's
Federation. Hrs Handelﬁ proposed that these organisations

merge and constitute the Black Parents Association. She was
seconded by Dr Motlana. The house accepted this proposal.

The following matters were considered:. (1) FNr Fathabathe
reported that the Principalﬁ' Association had held a meeting
that day and had applied to the Minister for permission for the
students to report at school on the Z4th for ccllection of money
for the riot victims., He then suagested tha£ BPA must (10)
invite them to a meeting to discuss centralisation of funds.

I must say that students expressed dislike at some of the
principals like Mr Kambule and lr Fzaidume, who prevented their

students from joining the demonstration.

ADV. VAN GEAAN: At which schools are they principals? -- Mr

Kambule is principal at Crlando High School and lir rizaidume at
Orlando VWest High School. This was said by Tsitsi and Motapan-
yane. The house ruled that'they should still be met. Mr
Mathabathe was to contact them. #Another matter was considered.
The following people we}é elected into the executive: (20)
Zweli acted as electoral officer. Hkev. DUr tlanas Buthelezi aﬁ
the first chairman of the Black Parents hssociation; Dr
Matlhare - second chairman; myself - first secretary; Mr
Nteso - second secretary:; Mr Mkhele - committee member;

. Ngakane - committee member; HMrs llandela - committee member ;
Mr L.M. Mathabathe - committee member; lr Kenneth Rachidi -
committee member; Dr Motlana - co-trustee witﬁ Dr Matlhare and
Dr Buthelezi. Another matter that was considered was that

Mr Vi.B. Ngakane suagested that the South African Council of

Churches should be approached cnnéerning the centralisation (30)
of funds because it had already launched an appeal for funds.

The/ «.-.
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The house aareed to this suggestion. Mrs landela announced
that there _would be money coming from London to the Black
Parents Association. 5She received a phone call to that effect.
She did not disclose the source. It was agreed that the date
of the mass funeral should be set Saturday, 3rd July, which was
already set tentatively by the principals' body. However,
Mrs Mandela had wished that the mass funeral should take place
on a week day so that all Black workers must not go to work on
that particular day. This would be a siagn of retaliation to
the government and the White employers. She was backed (10)
by Mashinini on this idea. The house rejected it as impractical.
Mrs lMandela had also viewed the mass funeral as an occasion of
arousing the feelings of the people in the crisis. In this
meeting it was decided that Kenneth Rachidi and Mrs lMandela
would serve on a sub-committee to contact the bereaved families
and Funeral Undertakers Associaticn, in preparation for the
mass funeral. Mr Fkhele and Iir tgakane were to serve on the
programme committce fuf the mass funeral. HNr tiathabathe was’
to co-opt other helpers to contact Taxi issociations. Dr
Motlana also suggested ;hat Mr Lengene of the UBC, who had (20)
launched a fund appeal should be approached regarding centra-
lisation of contributions in the BPA. He was seen and agreed
to cnﬂpefate. BI'C and SAS0 made thelir contributions on that
day. Uther organisations promised to follow suit. Thereafter
the meeting dispersed. ©On the J2nd, Lr Buthelezi, myself énd
Mr Ngakane met the secretary-general of the SACC, Mr John Rees,
in Mr Nokane's office. This was a brief interview. Buthelezi
Explaineﬂ the formation of the EPA to Mr Kees and the intention
to have riot victims relief funds centralised in the BPA. Mr

Rees agreed and said that the chairman should inform him (30)

of the banking account number. That was settled. On the 23rd

we;il‘l



- 4 793 - | MOKOENA

we had a BPPA meeting at Dr Matlhare's place.

Did your organisation contact.lir hees at any time between
the 1l6th éhd the 22nd? -- Between the l6th and the 22nd?

Yes. == Not in between that period, that is the Black
Parents /issociation because the Black Farents Association was
only formed on PFonday, 21st June and it only :untacted Mr Hees
the following day because it was formed just the previous night.
Before that its predecessor was the Scoweto PParents Association.

vVhen did you meet lir Rees for the first time? -- A5 a
person? : | ‘ (10)

Yes. == Well, I met lir Kees several times long before,
because I had my office there. That is cutside the context ﬁf
the happenings. ~

And in tHe context of the happenings? --= I met him on
this particular day on the 22nd in the mornina.

Froceed. == Cn the !3rd we had a Bi'a meetinc at Dr
Matlhare's place. Present were mfself, Rachidi, Drs Matlhare_
and Motlane, Buthelezi and lr Ncakane, Mrs Mandela, .weli,
Motapanyane and Mashinini. The chairman explained that the
SACC had rescinded its decision to centralise funds in (2C)
fhe EPAn. This led to the resignation of Mr Pkgakane from the
BPA, because he said he experienced =nlit loyalty as an SACC
employee and thke BPA member. Ve compiled lists of the bereaved
families. It was the duty of every Bi’A executive member to
scout names of the victims so that checues of KRI0OU should be
dispatched to each case. This used tc take a lot of time until
-at a later stace when we resolved to employ a full-time social
worker to do this. The ptincipals committee did not come to
this meetineg, due to the fact that their application to have

the students at school, was nct aranted. uur next BIPA (30)

meeting was on Saturday, 26th June at Dr lotlhare's place. The

chnirmnn!...
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chairman had invited kev. L.L. liahabane to help us with
negotiations regarding the mass funeral. This clergyman
promised t; look into the matter. Dr latlhare reported that he
was advised by security poiice at John Vorster Square that the
BPA will have to apply to the Chief ragistrate of Johannesburg
regarding the mass funeral. I subsecuently wrote that applica-
tion and at a later stage permission to hold the mass funeral
was withheld. Dr Motlana suggested that in the event of
permission .. (intervenes)

Did you receive a reply by post? —-- Mo, we cid not (10)
receive a reply by post, it was just published in the press.
Dr Motlana sugoested that in the event of permission being not
granted, we should hold a symbelic funeral. @rs lHandela
suggested Hector vPeterson as the name believed to be the first
shot victim. She, tegether with hachidi, were to approach the
Feterson family. Thereafter the routine of compiling names of
victims was followed. Thereafter ﬁe c¢ispersed. Permission tn_
hold a mass funeral was refused. Jo we opted for the symbolic
funeral. This was on Saturday, 3rd July, at the 5t Paul's
Anglican Church. Dr Haﬁé% Butheleri officiated there with (20)
the consent of kev. Nkwe, the family priest. lieanwhile a brief
memnriél service waﬁ held at lkegina Mundi Catholic Church for
those who would not be able to attend the symbeolic funeral.
"The symbolic service was conducted by the resident priest,
Father Kataka, assisted by his curates. Eiﬁhﬂp Mokcena gave a
brief talk in which he was denouncing the system of separate
development, sayinq that it bred the hostile racial climate
that was prevailing. Thereafter, I passed a vote of thanks on
behalf of the BFA, paying vords of condolence to the bercaved

families and thanking all who had come. Then a national (30)
anthem was chanted and those wvho had transport dashed to

th.i.'.."f" "
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the cemetry for various burials there. There was supposed to be
~a BFA sponsored funeral at Klerksdorp, but could not materialise
bwing to the fact that they buried on the 3rd too, so we could
not attend this pitso funeral. From the 4th July to the 9Sth
July, 1 attended the 5AS0 General ﬁtudentﬂ Council at Hammans-
kraal. I gave a lift to Tsitsi Mashinini and Sibonaile
(surname unknown) who were going to be SASH observers at.the
GSC. The highlights of the GSC were three guest speakers in
the persons of PFrof. Mohammed of the University of the liestern
Cape, who spoke on the role ﬁf education and its relevance (1C)
to the Black community; Dr ~svat, wﬁn spoke on the role of the
Black professional in the struggle. He laid stress on the
fact that Black students can make a corntribution to society by
leading a mo&eat life when they are professional men and women.
Mrs Mandela spoke on the history of the Black women in the
struggle. She sketched the involvement of women in the struggle
from the time of the ANC. She said at that time White women
were helpinc Black women in protestina acainst pass laws lissued
to Black women. She stated that Black women realised the
need with the emergen¢y'nf Black consciousness to go it (20)
alone. This forming the present Zouth African Black Vomen's
Federation. She ended uﬁ by challenaing Black men not to
subjugate their wives. 1 did not spend much time at the GSC
as I had my company work to attend to and BPA matters in between.

\.ho contacted Frofessor Mohammed? -- It is the SAS0
National Executive.

Did he fly up to the Kand? —-- Did he?

Lid he fly to Johannesburg? -- I do not know how he came
- what means of transport he used to come up here.

vias he accompanied by students from the University of (30)
the \iestern Ehpe? -- No, he was not accompanicd by students.

Paraaraph/.«..
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Taragraph 49, --= On Sunday, 1lst fugust, we held a public
BPA meeting at Regina Mundi, the purpose of which was to -
encourage Etudents to go back to school. Dr Manas Buthelezi
gave an account of the BPA activities since its inception.
Mr Mehlape, principal ot Diepkloof High School, gave an
account of the principals' ettorts to negotiate with the
authorities to normalise the situafinn regarding the language
issue. ' The sentiments of the meeting were crystalised in the
following points: That the students should go back to schools;
that the police should withdraw from patrolling the (10)
streets as this had a tendency ot scaring students; that the
authorities re-open all universities; that the examination
enrolment date be postponed so as to enable late entrants;
that people retrain from burning their schools and property;
that detained students be released. Tsitsi Mashinini announced
that students were going back to school., It was clear that
this was not tor study purposes, but organising. He further
said that the following day, on the 2nd August, there was going
to be a meeting of the Soweto Students Representative Council
at Morris Iszacson High'Echﬂul, where two representatives (£C)
trom each school would atténd. ttter this meeting the national
anthem was sung and we dispersed. Atter the SSRC meeting was
held, Mashinini and Motapanyane came to my ottice and intormed
me that they had resolved to hand their grievances to the BPA
which would represent them to the Minister; that they were
going to march to John Vorster Square on the 4th August and
demand the release of their tellow students who were detained
there; that they were going to call for a stay home campaign
for workers., I had a clash with Mashinini on the wisdom of
calling a demonstration. I made reference to the events (30)
of the 15th Jhne. He was furious and dismissed me as

an/...
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an intellectual and further said that I was non-militant and
criticised me for graduating in presentia under UNISA and
contended that as a radical I should have not bowed to a White
chancellor, but in absentia., That precipitated the quarrel
and they left.

Why did he refer to you as a radical? Did he - what did
he mean by that? -- Well, he said that I was not a radical,

I was a non-radical in the sense that I did not seem to support
him on this idea of the second demonstration.

No, but you have read: and contended that as a (10)
radical I should have not bowed to a Yhite chancellor. Did
he understand you to be a radical befﬁre this elash? -- llo,
he said that if I were a radical, this is what I ought to
have done. +

Proceed, -- On the 4th I spent the morning attending to
my UNISA assignments. At midday I went to check on the chair-
man, I was told that they had left, that is himself, Drs
Motlana, Matlhare, lMrs Mandela and Mr Nteso, all in Dr
Matlhare's car to follow the students and intervene in the event
of possible cnnfrantatian with the pelice. I rushed to (20)
Dr Haflhare's place, but they were zlready gone. I went to
our church and spent the afternoon there with llother Pastor.

I took a nap as I had a headache. I woke up in the evening
and had a light meal after which I went to the BI’A meeting at
Dr Manas Buthelezi's place. Buthelezi reviewed the events of
the day. How they went to I'rotea and asked Brigadier Le Roux
to stop the police from shooting and how they, the BFA
executive, undertook to persuade the students to return from
New Canada where they were being blocked by the police. They
were Iinally_dispersed with teargas. Dr Motlana went out (30)
with some students to look for Tsitsi .. (intervenes)

CHAIRMAN/. ..
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CHAIRMAN: -I must ask you the same question. You met the

police a §ecand time, that is Brigadier Le Roux a second time
at New Canada Junction. Is that correct? -- No, i met
Brigadier Le Roux for the first time at the AME Church on
the 20th.

No, we are now on the 4th fugust, are we? -- Yes.

Now you first of all met with the other people to his
office. == Yes, I was not there,.

You were not there? -- Yes, It was in the evening when
they reviewed the events of the day. (10)

Didn't you go to thé place itself where they had collected
at Canada Junction? -- No, I did not go there, I said that in
the morning I spent the morning with my UNISA assignments and
at midday then I sort of went to check on Dr Manas Buthelezi,
ﬁur chairman and when I got there, I found that he had collected
a few of the executive members who were available and that they
had decided on the spot to fnllaﬁ the students and intervene
in the event of possible confrontation.

You did not take any part in those actions to try and
stop them? —- No, I di& not know that - it was not planned that
we should report the following day to follow the students. (21)
It was just an idea that cropped up during the course of the
day and as I was not accessible because I was busy, they did
not know where I was, they collected those who were available.

But the previous night you were against this march,
weren't you? -- Yes. ' |

Vhy is it that they did not approach you or try and find
you somewhere, because after all you were one who was against
it and they were now all ag&inst it. == No, they did not know
where to find me and if it'ﬁas decided that we should go there,
then I cnuld‘have driven myself. So it is a decision that (31)

just/...
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Jjust crqppah up during the course of the day. I would have
loved to have been there, But they could not get hold of me.
And as I say, I tried to follow them, but I found that they
had already lett and I did not know in what direction they
had left.

ADV. VAN GRAAN: They were tinally dispersed with teargas. --

Yes. Dr Motlana went out with some students to look for Tsitsi
and issue a statement calling off the demo. They could not
tind him, so lorobe prepared that statement and it was phoned
through to the press media at Dr Matlhare's place. It (10)
appeared tke following dajy. while we were having supper at
this place, we were immediately called by the girl who stays

at Mrs Handelq's place that there was an attempt to burn her
house. Ve rushed there and extinguishéd the tire in the garage.
She believed that it was not the work of Black people; she
suspected the police. On the 11lth fugust was the last BEP/
meeting I attendéd.

Why did she suspect the police? -- Vell, she did not offer
any reason, she was jusﬁ hysterical because we were busy
extinguishing the fire and she was just saying that this (20)
cannot be the Black people, it should be the work of the police.

Can you perhaps give us information on how the fire was
started? —— I do not know how the fire wans started because we
were at Dr Matlhare's place, having dinner that his wife had
prepared tor us and we were suddenly called by a girl who
stayed with Mrs Handela, that the house was ablaze., So when
e got there, we tried to put out the fire. It was mainly in
the garage,

Paragraph 52, == On the 1lth August was the last DBPA
meeting I attended. It was at Dr Buthelezi's place. (30)
Buthelezi had invited two parents from Krugersdorp who had

started/...
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started a BPA branch there, Tsitsi came to this meeting. The
chairman explained to him and his mates that the Minister had
refused té meet thé BPA on the issue of students' grievances,
Tsitsi thanked the BPA for the etfort and asked for money.
He said he wanted to counter a pamphlet which was circulating
in Soweto and spreading bad propagande about them. The chair-
man replied that BPA funds were public funds and s such
could not be used for that purpose. Mrs lMandela arrived late
in this meeting. She was from consulting with her lawyer
regarding a conspiracy that she was told by two UBC (10)
- that is Urban Council - members that was brewing against her
by a certain Mr Tshabangu, also of the UBC. It is in this
meeting that she disclaéed that the students ought to have
come to her for money. She said they knew this. She told the
meeting, as we were already going out, that she was going to
apply for a court interdict and that it would be safe tor the
chairman to do ED.IGr the security of the cdmmittee regarding
the alleged conspiracy. She and Dr liotlana were arrested on
the 13th August and I on the fDllﬂ;ﬂiM day at our church and was
taken to John Vorster Folice Station. Tsitsi Mashinini  (20)
and Motapanyane also told me that after their meeting of the
SSRC they had consulted lirs lMandela about the proposed
demonstration with regard to its etrfectiveness, whereupon she
advised that they must organise it for a specitic period so
that there should be no dissenters as a result of contusion.
‘The eftect of the Soweto Farents Association., The tformation of
the SFA provided a platform for Winnie landela to expreés hef
political views. I just want to add that lMrs llandela has no
children at school in Soweto. She utilised this forum adequa-
tely. I reter here to the public.parentsfstudents meeting (30)
‘of the 6th June at Naledi Hall, when among other things, she
agitated/...
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agitated against Afrikaans. Dr Matlhare was also outspoken and
highly critical about the system of separate development. I
also contributed to the SFA by making available pamphlets for
distribution amongst students and which resulted in their
large attendance of this particular meeting. Most students
of the Naledi High School demonstration was scheduled tor the
4th August, 19Y6. Also that .. I think there has been a
typing error.

’1so that their reason should be acceptable and convincing
to the masses and show support. -- Yes. This part should (10)
have been the one above paragraph 5% but it was inserted out
of context, My acquaintance with lNrs Mandela started at
about October, 1YYy, after her banning order was lifted, T was
introduced to her by Mr Sipho Ilcunu of the Yest Rand Administra-
tion Board and the treasurer of our church, After the intro-
duction and she heard that I am a member of SAS0, she asked me
to accompany her to visit the accused in the BPC and SASO trial
in Pretoria., I agreed and we went to Fretoria with Ilona
Kleinschmidt, On her way to Pretoria she told me about her
experiences as a hanned person and the sudden opportunity (20)
when your banning orders are lifted and you want to meet -
everﬁbndy. She was also invited to attend one of our CORD
meetings - that is Charge Or Release Detainees - (I have
elaborated on this earlier on.) Thereafter my association with
her continued while I sold Black Consciousness Irogrammes
literature to her. In this way the acquaintance grew up until
she joined the SFA which I later joined when I was invited by
Dr Matlhare.

When was CORD founded? -- CORD was founded in Seyteﬁber,
1975. (30)

Do you know was Mrs Mandela a member of CORD? -~ lio, she

was/...
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was not a member of CORD.

Mashinini? -- He was not.

Paraéraph 55. =- Persons prominent in the scene of the
riut crisis were lMrs lMandela, myself, Tsitsi Mashinini, Dr
Matlhare, Dr lMotlana, Thomas lManthata, Kenneth Rachidi, George
Wauchope, V. Ngakane, Zweli Sizani, Murpheson Morobe, Tebello
Motapanyane, Davie Kutumela, Michael Tsagae, Thaendisizwe
Mazibuko, Dr lManas Buthelezi. Among the abovementioned people
some acted singly like Ngakane's speech on the history of the
struggle in South Africa, at the SASIl conference, while (10)
others acted jointly like the SASH people who later formed the
action committee. The =sdults acted in the capacity of organi-
sations like BFC, SAS0, SPA and Bfﬂ.

CHAIRIAN: Were there other people in the Black Parents

Association who had no children in Soweto at school? —- VWell,
I suppose there'were, but I cannot think of them. i cannot say
that there are not. |

How large was this organisation? —-- The SPA or the BPA?

EPA, —- Well, the BFA was a representative kind of umbrella
organisation to which several organisations had affiliated.(20)
I think I have mentinneﬂ earlier on that the YIICA, the YWCA,
SAS0, BPC .. (intervenes)

Why was it called the BPA? —- It was called the BPA
because it was supposed to be a parents association.

. There was one parents association that was taken up in it
and that was the SPA., -- Yes, the SIA felt that they needed
more support and more membership to swell the ranks and that
- is why they invited these other organisations to come, because
the public meeting at which ﬁPﬂ was supposed to be formed, was
banned. So now it meant that in order that the SPA should (30)
g£o on and maké arrangements tor the mass funeral, they would

need/...
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need .. (inaudible) .. and resources and therefore they
invited other organisations to send representatives so that

smaller conmittees could work.

ADV. VAN GRAAN: These representatives of the other nfganisa—

tions, were they from regions outside Soweto who formed this
umbrella organisation, the BPA., —- Most of them were national
organisations like SASO, it was in a national capacity; BPC
in a national capacity; YWCA in a national capacity; South
African Black Women's Federation and the Social Workers
Assnciatinn they were more in a national capaﬂity: (10)
But where did these representatives come from? -- Most
of the national organisations have thgir offices in Johannes-
burg, so most of them live in Soweto, although they are
office bearers of national organisations,
But what was the intention? Was the intention to get
people outside Soweto involved in the purpose of the SPA?
Or what was the intention? -- The intention of inviting these
organisations was to help the Soweto FParents fssociation which

had its origin in Soweto.

CHAIRIHAN: To help them do what? —- To help them with (20)
manpower because they were just a few, |
To help them what? --= Vith manpnwef as there were few
members in the qnmmitfee_ To handle the situation, No. 1j
to look into thé questiﬁn of mass funeral; and No. 2, to
look into the question ﬁf collecting money tor the bereaved
families for relief sake; and thirdly, to act as a mouthpiece
for the studenfﬁ in this crisis.
A ﬁnuthpieée tfor the students? -- For the students, yes,
to contain the crisis because the SPA felt it was not adequate
enough on its own, it needad.ather organisations to help (30)

it so that the crisis could be contained.

AW./...
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ADV. VAN GRAAN: What was the original purpose ot the SPA?

-- The original idea of the S5PA was that it was going tole
the Soveto Farents Association to look into the iﬁterests of
the students, the teachers and the parents.

So would you say when you invited people from outside
Soweto, that the BPA, the tormer SPA, changed its pnlicﬁ? -—

I would not say these people are outside Soweto, because most
of them stayed in Soweto. As I pointed out, some of them are
office bearers of national organisations, but they live in
Soweto. | (10)

Was there no change of policy? -- There was no actual
change of policy because we had not tormulated policy, we had
not drawn up a constitution, it was still to be drawn.

But surely the purpose of the SFA was not to contain the
Soweto riot crisis? -- Quite so.

So there must be a change of policy. -=- Detinitely the
change was there because of the circumstances that arose in
which the BFA was formed. I would say that the SPA midwived
the formation of the EI'A and therefore that whatever intentions
the SFA had, had to be ;udified to tit the situation of (20)
the riots which was going to put greater responsibility on the
BPA than on the SPA for instance at a time of calm and quiet.

Proceed. -- The role played by the BI'* in the riots and
| after. The EPA was formed on the 2lst June, 1Y76. This body
was given recognition by all Black organisations. It was named
by Mrs lMandela and Dr llotlana, It gained support and
respectability because it was an umbrella body and adult
mouthpiece during the riots. Vhat gave it prominence and
advertisement was the mass tuneral that it planned to hold on
the 3rd July and the task it set itsel!l to receive relief (30)
funds for the riot victims. This gave it credibility. The

students/...
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- students had a lot o1 fespect and contidence in the BrA,
particulayly that their organisation, SASIl, was a constituent
body of the BPA, hence the SSRC submitted its memorandum of
grievances to the BPA for representation to the liinister. The
BPA also intervened on the 4th August to prevent confrontation
between the students and the police. It held one public
meeting, the purpose of which was to encourage the students to
go back to school. This was on the lst iugust at Regina lMundi.
The subsequent banning of public meetings by the Minister
rendered the BrA inactive on that line, This was coupled (10)
with the detention of four of its members, namely Dr lMotlana,
Mrs Mandela, Kenneth Rachidi and myself, The role played by
BPC and SASO in and after the riots. Ideologically, BIC
played a signiticant role in conscientising.. (intervenes)

"Was there a branch of the BIi formed in Cape Town? -- lio,
there was no branch of the BIr'A in Cape Towm.

In any other parts of the country? -- Yes, in Pretoria.

Yhen was that branch tounded? -- It was not officially
founded but attempts were made to found it., The idea was to
centralise funds and wé had one lady, Mrs Jane Fakhati, (20)
who stays in }lretoria and where money was collected by local
people there and the churches there and when she heard about
the Br'A she telt that they should not start another organisa-
tion there, because this was going to create duplication ot
worl, - She approached the B['A, the chairman, and she was
invited to one of our meetings and we agreed that funds should
be centralised and that we would co-opt her as our liaison
oftficer in !'retoria. 5o in actual fract the Erancn was not
de juris founded, it was not de facto because the situation
was there and she was liaising and we asked her to co-opt (30)
a few penple‘tn help her in that arca. It was not finally

inaugurated/...
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inaugurated, formally inaugurated.
M'Lord, I think we have reached a sufficient stage in
this statement. I think we may adjourn now.

CHAIRIAL: %Will this witness be long still or not?

ADV. VAN GRALN: Ve have to read another four pages and they

are typed very closely.
THE COMMISSION ADJOUMS.






